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            کمیسیون تلفیق  به  پیشنهاد الحاق بیمه سلامت به وزارت بهداشت رای نداد

فعـلا     هیـچ! تجمیع بیمه ها ضروری است
گفت:  مجلس  درمان  و  بهداشت  کمیسیون  رئیس  مهر:نایب 
»موضوع تجمیع بیمه ها در صحن علنی مجلس پیگیری می شود چون 
با توجه به تداوم طرح تحول سلامت تجمیع بیمه ها ضرورت دارد.« 
محمد حسین قربانی افزود: »تجمیع بیمه ها در ابلاغ سیاست های 
قانون  نیز  و  رهبری  معظم  مقام  سوی  از  ابلاغی  سلامت  کلی 
برنامه پنجم توسعه کشور مورد تاکید قرار گرفته اما تاکنون اجرا 
نشده است.« وی با بیان اینکه در پیش نویس قانون برنامه ششم 
توسعه این موضوع باز هم مطرح شده است، ادامه داد: »متاسفانه 
بیمه ها حدود 11 هزارمیلیارد تومان به حوزه بهداشت و درمان 
بدهکارند که این موضوع نشان از ناکارآمدی در نحوه هزینه کرد 

منابع بیمه ای دارد و باید هرچه سریعتر حل شود.«
نایب رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: »از سوی 
دیگر با توجه به اینکه طرح تحول سلامت در این دولت طراحی 
و اجرا شده است باید موضوع  تجمیع بیمه ها هم بررسی شود 
تا این طرح به متوقف نشود.«قربانی افزود: »اعضای کمیسیون با 
اجرای طرح تحول سلامت موافق هستند و امکان توقف آن وجود 
مشکلات  تا  شود  پیگیری  باید  بیمه ها  تجمیع  رو  این  از  ندارد 
آن حل شود.« وی افزود: »به طور کلی تجمع بیمه ها از اتلاف 
هزینه و نیروی انسانی در کشور جلوگیری می کند و این به نفع 

نظام سلامت است.« 

مجتمع پزشکی قانونی 
جنوب تهران افتتاح شد

ایسنا: مدیرکل پزشکی قانونی استان تهران از اتمام ساخت و 
بهره برداری مجتمع پزشکی قانونی جنوب تهران بعد از 9 سال وقفه 
و توقف این پروژه خبر داد.قادی پاشا در مراسم افتتاح پزشکی قانونی 
جنوب تهران، با بیان اینکه پروژه ساخت پزشکی قانونی منطقه جنوب 
تهران از سال 87 آغاز شد، گفت: »به دلیل نشستی که در ساختمان 
وجود داشت و خطر تخریب در آن دیده می شد، با دستور ریاست 
سازمان، ساختمان تخلیه و مصوب شد که ساخت پروژه به صورت 
اعتبارات عمرانی  به دلیل مشکلاتی که در  اما  استانی آغاز شود، 
وجود داشت، پیشبرد پروژه چند سالی به تاخیر افتاد.« وی ادامه 
داد: »البته از سال گذشته با دستور ریاست سازمان پزشکی قانونی 
ریاست  حمایت  با  و  پروژه  این  سریع تر  هرچه  تکمیل  بر  مبنی 
دادگستری استان تهران و ریاست سازمان مدیریت، تامین اعتبار 
انجام شد. به طوری که در سال گذشته، 800 میلیون تومان اعتبار 
برای این پروژه تخصیص داده شد و در سال 95 نیز 500 میلیون 
دیگر اختصاص یافت یعنی در یک سال و نیم گذشته علی رغم 
اینکه 20 درصد اعتبار برای پروژه های استان تهران در نظر گرفته 
شده بود، یک میلیارد و 300 میلیون تومان برای این پروژه اعتبار 
به  سال   9 از  بعد  پروژه  این  اساس  برهمین  دادند.  اختصاص 
بهره برداری رسید.« به گفته مدیرکل پزشکی قانونی استان تهران، 
به طور کلی برای تکمیل این پروژه 2 میلیارد و 730 میلیون تومان 
هزینه شده است. وی بااشاره به تسهیل خدمت رسانی به شهروندان 
جنوب تهران با افتتاح مجتمع جدید گفت: »در این منطقه 19 کلانتری 
وجود دارد اما مراجعان باید برای دریافت خدمت به سازمان مرکزی 
پزشکی قانونی مراجعه می کردند که با ساخت این مرکز این مشکل 

برطرف می شود.« 

خبر

  رضا رئیسی

مهم ترین بحث حوزه کلان چند ماه اخیر 
حوزه سلامت که دو وزارتخانه بهداشت و 
رفاه را در برابر هم به صف آرایی واداشت 
و می توانست تغییر و تحولات مهمی در 
»بحث  زند  رقم  درمانی  خدمات  حوزه 
و  بهداشت  وزارت  بود.  بیمه ها«  تجمیع 
کمیسیون بهداشت مجلس به هنگامی که 
برنامه  بررسی  مجلس  تلفیق  کمیسیون 
قرارداد  کار  دستور  در  را  توسعه  ششم 
 19 ماده  به  عنایت  با  پیشنهادی  ارائه  با 
دارد:  تصریح  که  توسعه  ششم   برنامه 
اسلامی  نظام سلامت جمهوری  »تولیت 
ایران در وزارت بهداشت و درمان و آموزش 
پزشکی متمرکز می شود و کلیه اشخاص 
حقیقی و حقوقی موظف اند از خط مشی 
و سیاست های وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی... تبعیت نمایند.« موضوع 
طرح تجمیع بیمه ها را مطرح ساخته و تأکید 
کردند که با عنایت به این ماده قانون و نیز ابلاغ 
سیاست های کلی مصوب مجمع تشخیص 
تولیت  انقلاب،  از سوی رهبر  مصلحت 
حوزه  جوانب  همه  بر  بهداشت  وزارت 
سلامت مورد تأکید و تصریح قرارگرفته 
و بر همین اساس باید با تجمیع بیمه ها زیر 
نظر وزارت بهداشت درحالی که این سازمان 
تولیت این حوزه را بر عهده دارد، ابزار و 
سازوکارهای اعمال این تولیت در بحث 
مهم بیمه ها و تأمین منابع نیز تحت نظر 
این مجموعه قرار گیرد. در مقابل وزارت 
رفاه و مسئولان سازمان تأمین اجتماعی 
مخالف تمام قامت چنین طرحی بودند؛ 
مخالفت آنان از دو حیث بود اول این نکته 
مطرح می شد که در هیچ کجای دنیا حوزه 

اجرا و نظارت تحت نظر یک مجموعه قرار 
نمی گیرد و این کار با اصول بدیهی مدیریت 
همخوانی ندارد و از طرف دیگر این نکته 
نیز مطرح می شد که منابع سازمان تأمین 
اجتماعی متعلق به کارگران و برآمده از 
پرداخت حق بیمه طی چند دهه از سوی آنان 
است و نمی بایست هیچ کجا غیر از حوزه 
کارگری مصرف داشته شود و با تصویب 
طرح تجمیع بیمه ها منابع از ید سازمان 
تأمین اجتماعی خارج و در حوزه های دیگر 
خرج خواهد شد. البته وزیر بهداشت و 
معاونان وزارتخانه مصرانه و در چندین 
وهله تأکید کردند که وزارت بهداشت قصد 
دست اندازی به منابع تأمین اجتماعی را 
با تصویب این  ندارد و حقوق کارگران 
طرح تضییع نشده و از طرف دیگر عنوان 
می شد که خود تأمین اجتماعی هم به طور 
امور  و  ارائه خدمات  در حوزه  همزمان 
اجرایی و نظارتی نقش آفرینی می کند و 
اکنون معترض وزارت بهداشت شده چون 
نمی خواهد منابع این سازمان از زیر نظر 

وزارت رفاه خارج شود.

در کمیسیون تلفیق چه گذشت
پس ازآنکه بحث های موافقان و مخالفان 
کمیسیون  پیشنهادی  طرح  خصوص  در 
بهداشت درباره طرح  تجمیع بیمه ها بالا 
کمیسیون  جالب توجه  اقدامی  در  گرفت 
تلفیق به هنگامی که به مواد 18 و 19 که 
برنامه ششم  به حوزه سلامت در لایحه 
توسعه می پرداخت؛ رسید با اعلام »مرعا« 
با تعلیق بحث در این زمینه و عبور از این 
دو ماده به سراغ بررسی مواد دیگر رفت 
مهم ترین  از  یکی  مناسب  فرصتی  در  تا 

تصویب  از  را  توسعه  ششم  برنامه  مواد 
بگذراند.  پس از بحث وجدل های فراوان 
و حضور چندین و چندباره وزرای رفاه 
و بهداشت در کمیسیون تلفیق و مجادلات 
درحالی که  و  طیف  دو  حامیان  رسانه ای 
به نظر می رسید کفه وزارت بهداشت در 
کمیسیون تلفیق سنگین تر شده و طرح در 
آستانه تصویب است؛ خبر آمد که طرح 
کمیسیون بهداشت در کمیسیون تلفیق با 
اختلاف بسیار اندک از تصویب نگذشته 
و رد شده است اما از این جالب تر آنجایی 
بود که به ناگهان موافقان این طرح پیشنهاد 
جایگزین عجیب و بسیار بزرگی دادند؛ 
پیشنهاد آن بود که ساختار سه وزارتخانه 
تغییر و تحول یابد و حوزه رفاه از وزارت 
کار و تعاون جدا و به حوزه بهداشت الحاق 
شود و از طرف دیگر آموزش از وزارت 
به آموزش عالی  بهداشت منفک شده و 
عظیمی  و  بنیادین  تحول  و  تغییر  برود!. 
که پیشنهاد آن در قالب تصویب یکی از 
مواد برنامه ششم توسعه بی سابقه و فراتر 
از تمامی انتظارها بود. قرار بر این شد که 
یک کارگروه این پیشنهاد را بررسی کند 
و  کلامی  مجادلات  نیز  مدت  این  در  و 
رسانه ای میان دو وزارتخانه به حداعلای 
خود رهنمون شد. اما در نهایت سخنگوی 
کمیسیون تلفیق خبر از آن داد که کمیسیون 
تلفیق برنامه ششم کار خود را به پایان رسانده 
و تا هفته دیگر برنامه ششم به صحن علنی 
خواهد آمد تا نمایندگان ملت این برنامه 
راهبردی را از تصویب بگذرانند معنی و 
مفهوم این ابراز نظر آن بود که دو ماده 18 
و 19 حوزه سلامت نیز در کمیسیون تلفیق 

تعیین تکلیف شده است. 

رأی رد به تمامی پیشنهاد ها
پس ازآنکه محمد خدابخشی سخنگوی 
کمیسیون تلفیق خبر از تصویب کلیه مواد 
از  اطلاع  برای  داد  توسعه  ششم  برنامه 
سرنوشت ماده 18 و 19 و بحث تجمیع 
بیمه ها و پیشنهاد الحاق حوزه بهداشت و رفاه 
با نمایندگان مجلس به گفت وگو نشستیم تا 
مشخص شود بالاخره این موضوع جنجالی 
که چند ماه دو وزارتخانه و مقامات عالی 
آن را به خود مشغول داشته و می توانست 
به تغییر و تحولات عمیق در حوزه سلامت 
منجر شود؛ چه شده است. غلامرضا حیدری 
نماینده تهران و عضو کمیسیون تلفیق در 
گفت وگو با سپید ضمن آنکه خبر پایان کار 
کمیسیون تلفیق را تائید کرد در پاسخ به 
سؤال ما درباره اینکه بالاخره تکلیف طرح 
تجمیع بیمه ها و پیشنهاد کمیسیون بهداشت 
به کجا انجامید؛ گفت:» در کمیسیون تلفیق 
پیشنهاد تجمیع رأی نیاورد.« از وی پرسیدیم 
که موضوع الحاق دو حوزه بهداشت و رفاه 
به کجا انجامید؟. حیدری گفت: » این بحث 
نیز در کمیسیون تلفیق رد شده و به تصویب 
نمایندگان عضو کمیسیون نرسید« وی در 
ادامه تأکید کرد:» بحث های این چنینی که 
حوزه فراگیری را در برمی گیرد و سرنوشت 
چند میلیون نفر را تحت تأثیر قرار می دهد 
نباید این گونه و در قالب یک پیشنهاد در 
کمیسیون تلفیق مطرح شود، اگر هم قرار 
است چنین موضوعاتی در مجلس طرح و 
موردبررسی قرار بگیرد باید کار کارشناسی 
مفصلی روی آن انجام پذیرفته و دولت در 
دهد؛  ارائه  مجلس  به  را  آن  لایحه  قالب 
با یک بله و نه و طی چند  نمی شود که 
دقیقه چنین تصمیم های بزرگی را به انجام 

رساند.« پس از حیدری با معاون پارلمانی 
وزیر رفاه تماس گرفتیم، فردی که بسیار 
پیگیر موضوع تجمیع بیمه ها در کمیسیون 
تلفیق بود. مشایخی در گفت وگو با سپید 
تأکید کرد:» در کمیسیون تلفیق هیچ کدام از 
پیشنهاد ها رأی نیاورد و همان لایحه دولت 
از تصویب نمایندگان مجلس گذشت.« از 
وی پرسیدم که منظور از تصویب لایحه 
دولت چیست، گفت: »در لایحه دولت بحث 
تجمیع بیمه ها مطرح نشده است و همان 
پی  اعمال می شده  تاکنون  که  قبلی  روند 
گرفته خواهد شد.« امیرحسین قاضی زاده 
نیز بر همان گفته های حیدری و مشایخی 
مهر تائید زد و تأکید کرد که کمیسیون تلفیق 
در دو ماده 18 و 19 تغییری در لایحه دولت 
نداده است. او در این خصوص که بحث 
تجمیع با چه اختلافی در کمیسیون تلفیق رد 
شده و به تصویب نرسید، خاطرنشان کرد: 
»بحث تجمیع بیمه ها تنها با اختلاف یک 
رأی در کمیسیون تلفیق از تصویب نگذشت.« 

در نهایت...
از  پس  گفت  می توان  وصف  این  با 
بحث وجدل های فراوان و منازعات کلامی و 
گفتاری میان دو وزارتخانه دولت؛ خروجی 
نهایی دقیقاً » هیچ« رقم خورده و نه خانی 
آمده و نه خانی رفته است. با این وصف 
سؤال مهم آن است که چرا باید چندین 
ماه انرژی و پتانسیل دو وزارتخانه مصروف 
بحث های بی حاصلی شود که هیچ خروجی 
نداشته جز آنکه دو وزارتخانه یک دولت را 
در برابر هم قرار داده و پالس های ناخوشایند 
از اختلاف را به اذهان عمومی متبادر کرده 

است.


